
Vážení spoluobčané,
prázdniny se chýlí ke svému konci a pomalu končí i doba dovole-
ných. Snad každý načerpal nové síly do dalších dnů. Děti si poma-
lu připravují svoje školní věci a určitě se těší na svoje kamarády 
ze školních lavic.

Ve škole probíhá oprava pěti tříd, dvou kabinetů a spojovací 
chodby. Všechny práce probíhají dle harmonogramu a měly by se 
dokončit před nástupem dětí do školy. Vše bude záviset na dodáv-
kách finálního vybavení tříd.

V lokalitě Šibeník a Pod Šibeníkem stále probíhá výstavba nové 
kanalizace. Byla zahájena cementace přivaděče vody, která ome-
zuje provoz v ulici Polní.

Pod školou byl zprovozněn nový mostek, který byl rozšířen a na-
pojen na stávající chodník. Doprava během začátku školního roku 
by měla být bezpečnější a bezproblémová.

TEXT: Miroslav Juračka za městys Křižanov
FOTO: Božena Macková
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Síťování nové lokality
Krajský úřad Kraje Vysočina, Odbor životního prostředí a ze-

mědělství zamítl podanou námitku odvolatele (majitele jedné se 
sousedních parcel) a potvrdil rozhodnutí Městského úřadu Velké 
Meziříčí, Odbor životního prostředí. Jednalo se o poslední část 
stavebního řízení a v současné době se již připravují podklady 
pro zahájení výběrového řízení na zhotovitele síťování. Předpoklá-
dané náklady na síťovaní I. etapy jsou cca 40.000.000 Kč. Samotné 
zahájení stavebních prací je odhadováno na začátek roku 2024.

Více informací o nové lokalitě bude zveřejněno v dalších číslech 
zpravodaje.

TEXT: Ivo Klimeš za městys Křižanov

Most v ulici U Školy
Most v ulici U Školy byl zhotovitelem předán dne 11. 8. 2023 

a v současné době se připravují podklady pro kolaudační řízení. 
Při výstavbě byla vybudována nová mostní konstrukce včetně zá-
bradlí a chodníku, který v daném místě výrazně zvýší bezpečnost 
chodců a především dětí navštěvujících základní školu. Opraveno 
bylo i částečně koryto potoka Libochůvka včetně přilehlých částí. 
Celkové náklady na výstavbu činily 5.999.900 Kč bez DPH.

TEXT a FOTO: Ivo Klimeš za městys Křižanov

OpraVa OMítek V aUtObUSOVé čekárně
Autobusová zastávka u školy proběhla opravou omítek a byla 

celkově vyčištěna. Natřen byl sloup a dřevěné obložení stropu. 
Vyměněny byly polykarbonátové desky v oknech. Pevně věříme, 
že čekárna zůstane v takovémto stavu dlouhou dobu po zahájení 
školního roku a bude se využívat především na kryté čekání na au-
tobusy a ne jako plocha pro vzkazy a různé rytiny.

TEXT: Miroslav Juračka za městys Křižanov

Závěrečná zpráva projektu Doprůzkum vlivu zdrojů kontaminace  
v katastru městysu křižanov

Jak jsme vás již informovali v minulém zpravodaji, plánujeme 
schůzku s občany ohledně výsledků rozborů odebraných vzorků 
z projektu Doprůzkumu. 

Schůzka proběhne 6. 9. 2023 v 16 hodin v sokolovně. Příto-
men bude Ing. Nedbal ze společnosti Vodní zdroje Ekomonitor, 
která tento projekt realizovala. Na schůzce bude projednána 
Závěrečná zpráva projektu včetně následných doporučených 
variant řešení. Schůzka není určena pouze občanům z dotče-
ných lokalit, ale mohou se jí zúčastnit všichni občané.

TEXT: Miroslav Juračka za městys Křižanov

informace pro občany



Mariánský sloup
Mariánský sloup na Benešově náměstí prochází restaurováním. 

V pondělí 14. 8. 2023 se na sloup vrátila zrestaurovaná socha Pan-
ny Marie.

Restaurování provádí akademický sochař a restaurátor Martin 
Kovařík. Ke konci srpna bude odstraněno lešení a dále bude pro-
bíhat oprava balustrádové ohrádky. Památka by měla být zrestau-
rována do pouti. 

Celkové náklady na restaurování Mariánského sloupu jsou 
943.184 Kč včetně DPH. Na tuto akci jsme získali dotaci z fondu 
Kraje Vysočina z programu na obnovu kulturních památek ve výši 
350.000 Kč. 

TEXT a FOTO: Miroslav Juračka za městys Křižanov

Vánoční strom
Nad parkovištěm na Benešově náměstí máme zasazenou jedli, 

která se vždy v adventní době ozdobila vánočními světly. Tato vá-
noční jedle však začala usychat a shazovat jehličí.

Oslovili jsme nezávisle na sobě dva dendrology, abychom zjistili 
příčinu tohoto schnutí, případně možnou záchranu stromu. Dle 
jejich vyjádření utrpěl strom v minulém nebo předminulém roce 
teplotní šok, který se projevuje až v roce následném. Ve svém oko-
lí prý pozorují větší množství takovýchto stromů. Oba dva nám 
doporučili zkusit jedli zalít. Dle současného stavu budeme muset 

uschlou jedli odstranit.
A co bude s vánočním stromem? V lesní školce máme vyhlíd-

nutý vzrostlý strom, který bychom převezli a upevnili v místě 
původního stromu po dobu vánočních svátků. Pokud byste měli 
na zahradě vzrostlý smrk nebo jedli a chtěli ji darovat městysi jako 
vánoční strom, ozvěte se na tel. 724 537 619. Ušetřili bychom 
náklady na převoz stromu z lesní školky. V podzimním období by 
měla být na náměstí vysazena nová jedle o výšce 2-2,5 m. Než však 
strom vyroste, budeme muset řešit situaci dovozem stromu z ji-
ných lokalit, jak to řeší i v jiných obcích a městech.

TEXT: Miroslav Juračka za městys Křižanov

rekonstrukce kanalizace
Práce byly bohužel z důvodu skalního masivu pozastaveny již 

po první umístěné šachtě a jednání o pokračování byly zdlouhavé 
a to především z finančních důvodů.

Na přelomu srpna a září by měl ale zhotovitel obnovit výkopové 
práce a vše připravit pro použití trhacích prací (přesněji cevamit 
– skalní masiv je navrtán, do děr je zapraven cevamit, cevamit se 
zahřeje a skálu rozpraská), následně bude provedeno dolamování 
za pomoci bagru a kladiva.

Z důvodu finanční náročnosti bude rekonstrukce kanalizace 
ukončena v křižovatce tak, aby mohla být dokončena i probíhající 
cementace a další část bude přesunuta na rok 2024. Současně běží 
povolení trhacích prací na jinou technologii, která je výrazně lev-
nější a především rychlejší.

Termín rekonstrukce kanalizace na Šibeníku zatím ale není 
znám. Předběžně by měl být úsek do křižovatky dokončen v po-
lovině prosince, kdy samotné zapravení komunikace proběhne 
na přelomu října a listopadu. Zapravení proběhne v celém vyfré-
zovaném úseku. 

Omlouvám se všem za komplikace způsobené rekonstrukcí ka-
nalizace. TEXT: Ivo Klimeš za městys Křižanov

Bezpečně do školy
Začátek září je každoročně významným obdobím pro všechny 

děti, které zahajují povinnou školní docházku, ale i pro ty, které 
se po prázdninách do školních lavic vracejí. Cesty do škol s sebou 
ale přinášejí i některá rizika, a to jak na začátku školního roku, tak 
i v jeho průběhu. Proto je velmi důležité připomenout rodičům 
školáků některá základní pravidla, kterými by se jejich děti měly 
řídit.

V první řadě bychom si měli uvědomit, že za bezpečný pohyb dí-
těte v silničním provozu odpovídají právě rodiče. Je tedy vhodné, 
aby se svými dětmi prošli celou trasu do školy, ale i ostatní cesty, 
po kterých se bude dítě pohybovat. Při té příležitosti mohou dětem 
ukázat bezpečná místa pro přecházení vozovky a vysvětlit jim zá-
kladní zásady bezpečného přecházení.

Dalším důležitým a nezbytným prvkem pro bezpečnost dětí je 
jejich viditelnost. Na cestu do školy a ze školy by na sobě měly 
mít pestré oblečení, případně některý z reflexních či retrorefle-
xivních prvků, které je zviditelní. To však neplatí pouze pro děti, 
ale i pro všechny chodce, kteří se účastní silničního provozu. Pou-
žitím reflexního prvku nebo oděvního prvku s reflexními doplňky 
se při snížené viditelnosti dosáhne významného zviditelnění, při-
čemž tím dojde k větší bezpečnosti pro všechny účastníky silnič-
ního provozu. S reflexními prvky je chodec vidět až na vzdálenost 
200 metrů. Pokud ovšem pestré nebo reflexní oblečení nemá, tak 
je například v noci vidět na pouhých 20 metrů.

Dále je také nutné dětem říci, aby se nebavily ani jinak neko-
munikovaly s cizími lidmi a v žádném případě si od nich nebraly 
žádné předměty. Také musejí být poučeni o tom, aby s lidmi, které 
neznají, nikam nechodily a nenechaly se pod jakoukoliv záminkou 
zlákat například k tomu, aby k nim nasedly do vozidla.



V případě, že rodiče své děti přepravuji do školy v osobním auto-
mobilu, tak je musí mít umístěny v dětské autosedačce. U nás tato 
povinnost vyplývá přímo ze zákona o provozu na pozemních ko-
munikacích, který říká, že v dětské autosedačce musí být přepra-
vované všechny děti, které měří nejvýše 150 centimetrů a váží nej-
výše 36 kilogramů, přičemž stačí splnit jednu z těchto podmínek.

Při přepravě dítěte v dětské autosedačce musí řidiči dodržovat 
následující podmínky:

• dítě musí být umístěno v dětské autosedačce, která odpo-
vídá jeho hmotnosti a tělesným rozměrům;

• na sedadle, které je vybaveno airbagem, který nebyl uve-
den mimo činnost, nebo pokud byl uveden mimo činnost auto-
maticky, nesmí být dítě v dětské autosedačce přepravováno čelem 
proti směru jízdy;

• dětská autosedačka musí být upevněna na sedadle podle 
podmínek stanovených výrobcem dětské autosedačky a dítě musí 
být do dětské autosedačky umístěno v souladu s návodem k použi-
tí této dětské autosedačky.

V neposlední řadě by si všichni řidiči měli uvědomit, že v prů-
běhu školního roku se v ranních a odpoledních hodinách bude 
na ulicích vyskytovat více dětí a měli by této situaci přizpůsobit 
své chování, zejména pak rychlost jízdy. Důležitá je u všech řidi-
čů i předvídavost. Berme v úvahu, že chování dítěte v silničním 
provozu ovlivňuje mnoho faktorů, a proto jeho reakce jsou velmi 
těžko předvídatelné.

TEXT: kpt. Mgr. Martin Hron
za Krajské ředitelství policie kraje Vysočina

SOUHrn USneSení
z  8. zasedání Zastupitelstva  městyse Křižanova, konaného  dne 
21. 6. 2023 v 18:00 hodin na radnici městyse 
Počet přítomných zastupitelů 14; omluveni: Urban Pavel

Zastupitelstvo městyse 
I. schvaluje:
1.  Program jednání 8. zasedání zastupitelstva (pro 14, proti 0, zdržel se 0);
2.  volbu zapisovatele zápisu: Ing. Ivetu Dvořákovou, ověřovatelů zápisu: 

Miroslava Juračku a Eduarda Chylíka (schváleno všemi hlasy). 

 II. přijatá usnesení zastupitelstva městyse křižanova:
1.  zastupitelstvo městyse Křižanov zamítá výstavbu veřejné nabíjecí sta-

nice pro elektromobily (schváleno všemi hlasy); 
2.  zastupitelstvo městyse Křižanov schvaluje závěrečný účet za rok 2022 

městyse Křižanova, včetně zprávy o výsledku přezkoumání hospo-
daření městyse Křižanova a účetní závěrky za rok 2022, bez výhrad 
a zároveň přijímá opatření k nápravě zjištěných chyb a nedostatků 
v oblasti evidence a technické zhodnocení rybníků, termín odstranění 
do 30. 11. 2023 (schváleno všemi hlasy); 

3.  zastupitelstvo městyse Křižanov schvaluje účetní závěrku za rok 2022 
Základní školy a mateřské školy Křižanov, příspěvkové organizace, 
bez výhrad (schváleno všemi hlasy); 

4.  zastupitelstvo městyse Křižanov schvaluje přesun prostředků z výsled-
ku hospodaření za rok 2022 Základní školy a mateřské školy Křiža-
nov, příspěvková organizace z hlavní činnosti v částce 156.718,86 Kč 
a z hospodářské činnosti v částce 4.410,72 Kč, celkem 161.129,58 Kč 
do rezervního fondu (schváleno všemi hlasy).

bere na vědomí: 
1. informace ohledně rekonstrukce kmenových tříd;
2.  informace ohledně rekonstrukce mostu v ulici U Školy;
3. informace ohledně rekonstrukce kanalizace ulice Šibeník;
4. informace ohledně průtahu Křižanovem I/37-ŘSD.

TEXT: Ivo Klimeš za městys Křižanov

SOUHrn USneSení z 18. schůze rady městyse 
konané dne 29. 6. 2023 od 19:00
Přítomní: Ivo Klimeš, Miroslav Juračka, Ing. Michal Krejčí, Eduard  

Chylík, Ing. Gabriela Vávrová 

program: 
1. Zahájení
2. Vybavení kmenových tříd v Základní škole a mateřské škole Křižanov, 

příspěvková organizace
3. Rozpočtové opatření č. 9/2023
4. Vyřazení drobného majetku
Zapisovatel: Ivo Klimeš, starosta; 
ověřovatel zápisu: Miroslav Juračka, místostarosta

body k projednání:
1. Jednání zahájil starosta v 19:00, na začátku starosta informoval o zá-

pisu z minulého zasedání, k zápisu nebyly vzneseny připomínky a byl 
schválen, schválen byl i program tohoto jednání dle předloženého ná-
vrhu včetně doplněných bodů (Hlasování: 5-0-0).

2. Usnesení č. 1/18/2023 RM: RM schvaluje zakoupení vybavení 
do kmenových tříd v Základní škole a mateřské škole Křižanov, pří-
spěvková organizace (třídy procházející rekonstrukcí) od společnosti 
Ing. Aleš Svoboda - TOPmedia, Palackého třída 318/159, 612 00 Brno 
ve výši 932.346,16 Kč vč. DPH (Hlasování: 5-0-0).

3.  Usnesení č. 2/18/2023 RM: RM schvaluje rozpočtové opatře-
ní č. 9/2023 doplněné o položku vybavení kmenových tříd v částce 
932.346,16 Kč vč. DPH (Hlasování: 5-0-0).

4.  Usnesení č. 3/18/2023 RM: RM schvaluje vyřazení drobného majet-
ku dle předloženého protokolu (Hlasování: 5-0-0).

Starosta ukončil jednání ve 19:20.
TEXT: Ivo Klimeš za městys Křižanov

narozené děti
„Děti a hodiny nemůžeme pořád natahovat – musíme je taky ně-

kdy nechat běžet.“    Jean Paul
Kudláček Josef, Najt Oliver, Švec Albert.

Životní jubilea
V uplynulém období červenec a srpen oslavili krásná životní ju-

bilea tito občané Křižanova:
Homolová Libuše, Kolářová Bedřiška, Kuchařová Marie, 
Bartošková Anděla, Hanáková Marie, Vodičková Nila, 
Šiborová Růžena, Hromek Karel

Přejeme všem hodně štěstí, pevné zdraví a spoustu krásných 
chvil v kruhu nejbližších. 

Odešli z našich řad
„Smrt je jen začátek, ale až té druhé kapitoly.“  

                  William Shakespeare

Čechová Emílie ve věku 86 let. 
TEXT: Ivo Klimeš za městys Křižanov

rozhovor s o. Josefem pohankou
Pane faráři, víme, že kořeny vaší rodiny jsou poměrně blízko Křiža-
nova – prozraďte nám, odkud jste a z jaké rodiny pocházíte?

Rodákem jsem z Velkého Meziříčí ze zámku, kde v době mého 
narození ještě bývala porodnice. Ale vyrůstal jsem v obci Újezd 
u Tišnova, malé vesnici mezi Dolními Loučkami a Žďárcem, ve vě-
řící křesťanské rodině. Naše rodina má skutečně kořeny ve zdej-
ším kraji. Jedna babička pocházela z Pikárce a druhá z Bohdalce. 
Dokonce dědečkova sestra se provdala do Křižanova.

V jednom rozhovoru jste zmínil, že váš dětský sen byl stát se výprav-
čím. Jak se to nakonec stočilo místo nádraží ke kněžství?  

zprávy ze zastupitelstva

společenská kronika

rozhovor



 Vzhledem k tomu, že nad naší vesnicí vede železniční trať Brno 
– Havlíčkův Brod, vlaky mě fascinovaly už od malička. Prý jsem 
ještě neuměl kloudně mluvit a běhal po zahradě a křičel, že jede 
„kyklík“ (rychlík). Později jsem rád ve volných chvílích chodíval 
pozorovat vlaky na říkonínské nádraží a na základní škole měl jas-
nou odpověď na budoucí povolání: výpravčí. Jenže do mého života 
promluvil Bůh a jeho volání nešlo odolat. 
Kolik let jste už knězem a jaké jste doposud prošel farnosti? 

Na kněze jsem byl vysvěcen v roce 1999. Ještě předtím jsem jako 
jáhen strávil rok ve farnostech Ivančice a Řeznovice. Kaplanskou 
službu jsem vykonával ve Velkém Meziříčí a okolních farnostech 
– Bory, Netín a hlavně Uhřínov. Poté jsem byl už samostatně 
půl roku na faře na Fryšavě pod Žákovou horou a odtud dojížděl 
do Krásného a částečně vypomáhal i ve Sněžném. O prázdninách 
roku 2001 jsem se stěhoval na Slovácko do Žarošic. I zde jsem měl 
postupně na starost okolní farnosti Archlebov, Lovčice a Želetice 
u Kyjova. 
V předchozí farnosti jste působil dlouhých dvacet let. Jaké to pro vás 
bylo přesunout se do Křižanova?

Dokonce víc jak 21 let, to je ještě déle než doba strávená ve vlast-
ní rodině. Měl jsem možnost být u zrodu jedné generace. Děti, 
které jsem pokřtil, jsem učil ve škole, připravoval k biřmování. Jen 
už je nestihl oddat. Za tu dobu jsem už znal lidi ve vesnici, osudy 
jejich rodin. Žarošice jsou také hojně navštěvované poutní místo, 
takže díky tomu jsem mohl poznat stovky a stovky lidí z blízkého 
i širokého okolí, dokonce i ze Slovenska. Zpočátku jsem přestě-
hování snášel až překvapivě klidně, ale v době Vánoc, když se za-
čali bývalí farníci a přátelé víc ozývat, poznal jsem, že vykořenit 
se po tak dlouhé době není snadné. Musíte začínat zase od znova, 
učit se, poznávat lidi, budovat vztahy, získávat důvěru… Přece to 
mám trochu snazší, že jsem v rodném kraji, kde to znám a kupodi-
vu někteří lidé si mne ještě pamatují z dob kaplanování v Meziříčí.
Co vám na kněžství přijde nejhezčí a s čím naopak třeba bojujete? 

Nechtěl bych, aby to vyznělo jako fráze, ale kněžství je má láska. 
Knězem jsem rád a neměnil bych. Mojí radostí je služba starým 
a nemocným lidem. A pokud s něčím bojuji, jak uklidnit a zau-
jmout žáky ve škole. 
Je něco, co vás v Křižanově překvapilo?

Při první návštěvě velkoryse opravená a vybavená fara. Na bý-
valém působišti jsem mohl nechat nástupci svůj nábytek. Ten ho 
neměl a já ho v Křižanově nepotřeboval. Stěhoval jsem jen knihy 
a osobní věci. Později mne mile překvapilo, že fara je otevřená 
a řada farníků sem přichází jako domů. S tím jsem zatím na žád-
ném působišti v takové míře nesetkal. 
A jak trávíte váš volný čas? U čeho si nejlépe odpočinete? 

Bude to znít asi neuvěřitelně. Každé úterý celý den ve zpovědnici 
v Brně. Tam si chodím odpočinout. Jinak si ve volných chvílích rád 
vezmu do ruky dobrou knihu, pokud u ní neusnu. 
Máte v plánu nějakou dovolenou? 

V tom je mi vzorem papež František. Tráví dovolenou doma 
ve Vatikánu. Kromě každoročních duchovních cvičení se větši-
nu času snažím být ve farnosti a být k dispozici lidem a případně 
zástupem vypomoci spolubratřím kněžím. I to mě naučila služba 
na poutním místě. 
Chcete čtenářům zpravodaje něco vzkázat?

Budu rád, když se postupně při různých životních událostech 
i běžných setkáním budeme vzájemně poznávat. Abych si vedle va-
šich tváří, mohl dosadit vaše jména i vaše životní příběhy. Jsem mezi 
vás poslán panem biskupem, abych mezi vámi žil, modlil se za vás 
a pomáhal objevovat nadčasové hodnoty. Pokorně si uvědomuji, že 
pokračuji v díle velkých předchůdců a leckdy sklízím, co zaseli jiní. 
Je radostí i hrdostí žít v rodišti tak pro dnešní dobu aktuální světice.
Za rozhovor děkujeme.

TEXT: Pavla Švecová

Stavba lešení u kostela
Lešení v r. 2022 bylo zapůjčeno do Moravské Nové Vsi, po tor-

nádu, na opravu kostela. Letos v červnu se přivezlo zpět do Křiža-
nova, složeno bylo u kostela, odkud se začalo používat ve čtvrtek 
13. 7. 2023 na opravu našeho kostela. Ten čtvrtek se účastnilo 
30 brigádníků, navíc ženy v kuchyni na přípravu svačiny. První 
den se založila stavba u paty věže, zdi od fary a od Tvarůžkových 
až pod sakristii. Lešení se vytáhlo zhruba do I. patra. Brigáda tr-
vala od 15 do 20 hodin.

V pátek 14. 7. pokračovala stavba u zdi od Tvarůžkových, do-
končeno III. patro, u zdi od fary a věže dokončeno IV. patro. Brigá-
da trvala od 15 do 20 hodin, přišlo 34 lidí.

V sobotu 15. 7. od sedmi hodin přišlo 41 brigádníků, bylo  

z kroniky



velké teplo. Muselo se ještě přivézt další lešení z Heřmanova, kde 
je uskladněno ve farní stodole. Dopravu zajistil další z farníků. 
Dokončila se zeď od Tvarůžkových, zeď od fary, u věže vystavěno 
po okenice zvonice, lešení zakotveno skrz zvonici do tří stran. Akce 
skončila po 20. hodině. O jídlo se staraly šikovné ženy z farnosti.

Po všechny brigádnické dny se účastnil i náš p. farář Josef Po-
hanka a Josef Večeřa.

V úterý 18. 7. odpoledne se v 15 hodin začalo s dokončováním 
stavby, lešení bylo dotaženo k hodinám po okap střechy věže. Ještě 
jednou bylo třeba dovézt lešení z Heřmanova. Stavba byla zakon-
čena vztyčením máje na nejvyšším bodě lešení – tzv. „glajcha“. 
V tento den bylo 38 brigádníků. Po práci se posedělo ve farní sto-
dole, kde všem účastníkům děkoval p. farář, děkoval i při boho-
službách v kostele.

Ve středu 19. 7. byl odvezen zbytek materiálu do Heřmanova, 
provedl se úklid kolem kostela, hned následující den přijela firma, 
která začala s opravou poškozené fasády. Dále bude následovat 
nátěr kostela a na Svatováclavskou pouť by měl kostel zářit ve své 
kráse.

TEXT a FOTO: Soňa Němcová

Sdílejme prostor za soko
Jsme moc rádi, že areál za sokolovnou využíte v tak hojném po-

čtu všeho věku. Vyžití či útočiště tam nachází samozřejmě primár-
ně rodiče s dětmi, ale také starší děti, náctiletí či senioři.

Během léta z baru pod pergolou vznikl knižní bar, kde si kdoko-
liv mohl půjčit či vzít jednu z mnoha a mnoha knih. Na podzim se 
hodláme vrátit k původnímu Zastav se s knihou, kde budou knihy 
k dispozici, ale v menším množství.

Chtěli bychom, abychom se tam všichni cítili fajn. Proto jsme 
letos o prázdninách postavili za soko dřevěný domeček, kde jsou 
momentálně uloženy hračky na pískoviště, odrážedla a auta 
a míče. Cokoliv z toho si můžete kdokoliv půjčit, prosíme ale pak 
o vrácení do domečku. Do budoucna bychom chtěli, aby v domeč-
ku byly k dispozici i další věci, které vám pobyt za sokolovnou zpří-
jemní. Kromě více míčů jsou v plánu švihadla, badminton, nebo 
křídy na tabuli a deky.

Bude to takový pilotní projekt a jeho úspěšnost závisí na nás 
všech. Budeme moc rádi, pokud systém začne fungovat a všichni 
budeme moct tyto věci využívat. Pokud vás napadá cokoliv, co by 
mohlo být za soko volně k dispozici, neváhejte a ozvěte se nám.

Děkujeme mnohokrát, že s námi udržujete za soko pořádek. 
Pojďme vytvořit skvělou komunitu, kde nezáleží na tom, kolik nám 
je let nebo jaké máme záliby a koníčky.

Ať už máte zpětnou vazbu, nebo se k nám chcete připojit, obraťte 
se na nás na tel. 608 075 617, e-mailu osvodotrysk@gmail.com, fb 
profilu Volnočasové centrum Křižanov, ig profilu @za_soko nebo 

osobně, když na nás za soko narazíte.
TEXT a FOTO: Ondřej Nagy za spolek Vodotrysk

léto za soko
Už devátý ročník Americko-kubánské soboty uspořádali členo-

vé Vodotrysku 15/7/2023. Burgery, koktejly a (letos překvapivě) 
slunko nad hlavou způsobily, že vás letos přišlo opět tolik. Děku-
jeme KDU-ČSL za zapůjčení skákacího hradu a Auto Dobrovolný 
V.M. za zapůjčení stolů a lavic.

Během pěti týdnů (9/7 – 11/8/2023) se na letošním Vodo-
tryskovém příměstském táboře vystřídalo přes 70 dětí ve věku 
od 4 do 12 let. Program zajišťovaly skvělé lektorky Adriana a Vik-
torie Jandovy a Lucie Horníčková, o administrativu a výdej obědů 
se staraly Jana Tulisová, Hana Vávrová, Alžběta Suchánková a Ka-
teřina Ficová. Děkujeme též za spolupráci Jaroslavě Volfové. Váš 
zájem nás naprosto odrovnal, moc si toho vážíme, tábor jsme si 
s vámi naprosto užili a už teď se těšíme na další. Část materiálu 
bylo pořízeno z dotace městyse Křižanova.

O prázdninách jsme také provozovali volnočasové centrum, kte-
ré kromě možnosti občerstvit se fungovalo jako takové informační 
centrum. Jana Tulisová, Hana Vávrová, Alžběta Suchánková, Lu-
káš Halámek a Kateřina Ficová zájemcům půjčovali knihy, turis-
tické materiály a dávali tipy na výlet v okolí Křižanova.

TEXT: Ondřej Nagy za spolek Vodotrysk,  
FOTO: Kristýna Vrbická, Viktorie Jandová

komunitní okénko



knižní tipy
Ve facebookové skupině Křižanovské čtení (vizte https://www.

facebook.com/groups/695349231456323) čteme a přibližujeme 
knihy z křižanovské knihovny. Kdokoliv se může přidat. Níže přidá-
váme pár příspěvků:

Michaela klevisová: Zmizela v mlze

„Tak jsem si říkala česká autorka, děj se bude odehrávat u nás. 
Houbeles. Český policista Bergman si jede vyčistit hlavu do Nor-
ska, kde plánuje výhradně rybařit a stranit se lidí. Ale plán se 
mění. Jaksi se přichomýtne k vraždě. A samozřejmě nezůstane jen 
u toho, spáchaných trestných činu přibývá.

z knihovny



A myšlenka, která se mi moc líbila: „Nejistota je vždycky lepší 
než jistota zlého.“

Petrův zdar!“

Stef penney: Vlčí něha

„Babička vždycky moc ráda četla dobrodružnou literaturu. 
Možná jsem něco podědila. 

Stopování pustou kanadskou krajinou, indiáni, lovci kožešin, 
evropští přistěhovalci, kteří si myslí, že mají patent na rozum 
a jsou tak trochu nadřazení původním obyvatelům.

Akorát teda těch vlků tam není tolik, jak by název mohl nazna-
čovat.“

anders de la Motte: Zimní oheň

„Lauře je 45, žije ve Stockholmu, je rozvedená, bezdětná a vede 
otcovu firmu, takže živí i lehce parazitující matku a mladšího bra-
tra. Ráda plave, ale vždycky nosí plavky, které zakryjí její záda 
a ruce. Nechce, aby někdo viděl její jizvy.

V dětství jezdila na prázdniny do chatové osady k tetě Heddě. 
Když jí bylo 16, uspořádali v zimě s kamarády taneční večírek. Bo-
hužel chata začala hořet a jedna z kamarádek uhořela. 

Teď po třiceti letech se tam Laura vrací. Jede na pohřeb tety Hed-
dy. A zjišťuje, že ne všechno se událo tehdy tak, jak si ona pamatu-
je. Vlastně to bylo skoro všechno úplně jinak.“

Maylis de kerangalová: Život za život

„Simon se vrací se svými přáteli z ranního surfování a mají auto-
nehodu. Simon utrpí vážná poranění hlavy.

Tato kniha nemá jednoho hlavního hrdinu. Má jich hned něko-
lik. Ten první, Simon, umírá hned v první kapitole. Tato kniha je 
vhled do složitého systému darování lidských orgánů.

Dalšími hrdiny jsou Simonovi rodiče, kteří přicházejí něčím na-
prosto šíleným. Přijmutím faktu, že jejich syn už nežije, a zároveň 
rozhodnutím, zda jeho orgány darovat, a tím potvrdit nevyhnutelné.

Pak tu máme ošetřujícího lékaře, koordinátora transplantační-
ho procesu, nemocnou ženu, která už několik let čeká na nové srd-
ce, kardiochirurga, který čeká na svou šanci.

Příběh je vyprávěn z pohledu všech postav, což mě někdy trochu 
štvalo. Jen co si někoho oblíbíte, už příběh vypráví někdo jiný. “

TEXT: Kateřina Suchánková

knIHOVna kŘIŽanOV – OteVíraCí DOba
 pondělí          9:00 – 12:00 12:30 – 16:00
 středa          9:00 – 12:00 12:30 – 18:00

rekonstrukce kmenových tříd
V polovině května byly zahájeny stavební práce na rekonstrukci 

kmenových tříd v Základní škole a mateřské škole Křižanov, pří-
spěvkové organizaci. Zhotovitelem rekonstrukce je firma GEST 

Stavby, s.r.o. Celkové náklady na rekonstrukci včetně vybavení 
tříd vychází na cca 8.500.000 Kč vč. DPH. Veškeré náklady jsou 
hrazeny z rozpočtu městyse. V současné době jsou třídy před do-
končením. Hotové jsou veškeré rozvody NN, vody, datové sítě, 
omítky, podhledy včetně osvětlení, podlahy, dokončují se drobné 
malířské práce, montáž nových parapetů. Termín předání stavby 
včetně vybavení tříd (nové tabule, lavice a židle pro žáky, katedry 
pro pedagogy, vybavení kabinetů) je naplánováno těsně před za-
hájením nového školního roku 2023-2024.

TEXT a FOTO: Ivoš Klimeš za městys Křižanov

studie proveditelnosti 
nové tělocvičny

Zastupitelstvo již v minulém roce zadalo zpracování studie 
proveditelnosti nové tělocvičny ZŠ a MŠ Křižanov. Studii zpra-
covával Ing. Jakub Karmazín v hodnotě 168.600 Kč. Studií bylo 
řešeno napojení na stávající budovu školy a rozšíření hrací plochy 
na 28,5 x 16,6 m. Jedná se pouze o studii, nikoliv o projekt. Zadání 
zpracování projektové dokumentace bude v závislosti na finanč-
ních možnostech městyse, jelikož předpokládaná hodnota výstav-
by nové tělocvičny včetně nových šaten a zázemí vychází na více 
jak 45.000.000 Kč bez DPH. 

TEXT a GRAFIKA: Ivo Klimeš za městys Křižanov

Letní slavnosti žactva a mládeže
Ve dnech 16.-18. června 2023 se 17 dětí z atletického a tenisové-

ho oddílu Křižanov zúčastnilo Letních slavností žactva a mládeže. 
Tuto akci pro 160 účastníků z celé České republiky připravila Čes-
ká asociace Sport pro všechny ve svém Sportcentru Doubí u Tře-
boně.

Disciplíny na 16 stanovištích byly tentokrát inspirovány 

školní zpravodaj

sportovní okénko
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 detektivními příběhy a záhadami. Vyžadovaly samostatnost, 
strategické i kreativní myšlení, sportovní zdatnost a hlavně týmo-
vou spolupráci.

V rámci volitelných aktivit jsme se seznámili s řadou nových spor-
tů, vyzkoušeli si střelnici i paddleboard. Naše čtyři družstva úspěšně 
zvládla i závěrečný nedělní orientační závod v areálu kempu.

Děkujeme všem dětem i jejich vedoucím za reprezentaci Křiža-
nova a Kraje Vysočina na celostátní akci. 

 TEXT a FOTO: Blanka Vytlačilová 

Zpravodaj do konce roku
Upravili jsme data uzávěrek a vydání Zpravodaje do konce roku 

2023 a to následovně:
5. číslo uzávěrka 20/10 elektronické vydání 30/10
6. číslo uzávěrka 3/12 elektronické vydání 13/12
Mnohokrát děkujeme všem, kteří s námi tvoří obsah Zpravoda-

je, a budeme moc rádi, pokud se k nám přidají i další. 
V případě jakýchkoliv dotazů se na nás neváhejte obrátit na tel. 

608 075 617 nebo e-mailu krizanovskyzpravodaj@seznam.cz. 
TEXT: Ondřej Nagy za redakci Křižanovského zpravodaje

    TJ Efekt 

       KKřřiižžaannoovv      

zahajuje pravidelné cvičení žen 2.října 2023 

    
Pondělí-step aerobik 

Čtvrtek-pilates 
oodd  1199::0000  vv  KKaattoolliicckkéémm  ddoomměě    

        TTJJ  EEffeekktt  KKřřiižžaannoovv  

z redakce
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